
Stanovska organizacija UJU 
Iz društev: 

Poro&iA: 
+ POROČILO O ZBOROVANJU UČI* 

TELJSKEGA DRUŠTVA ZA POL. SREZ 
LJUTOMER, ki se je vršilo v sredo dne 4. ju« 
nija 1930. pri Sv. Juriju ob Ščavnici. 

Statistika: Vsega učiteljstva v srezu 110, 
Včlanjenih 104, navzočih 44. 

Situacijsko poročilo: Tovariš predsednik 
pozdravi vse navzoče člane in članice, ki se 
niso ustrašili slabega vremena in prišli na 
zborovanje v lepem številu. 

Sledi čitanje zadnjega zapisnika, ki se 
odobri. Tudi došli dopisi so se vzeli na 
znanje. 

Izvolili so se nato delegati in njih na« 
mestniki za pokrajinsko in glavno skupščino. 
Delegati so: Mavric Karel, Horvatič Andrej, 
Tratar Marjan, njih namestniki pa: Stopar 
Slavko, Zacherl Fran, Mavric Ana. 

Zaradi odsotnosti tov. blagajničarke je 
odpadlo njeno, poročilo. 

Tov. nadzornik je nato poročal o vsebini 
člankov »Narodne Prosvete«, ki večinoma 
obravnavajo materialni položaj učiteljstva 
in stanarino. — Sledilo je predavanje tov. 
Zacherlove: Moje potovanje po jugu naše 
države. Predavateljica je živo opisala kul« 
turne in gospodarske razmere južnih krajev, 
vmes pa vpleta zanimive doživljaje in obi« 
čaje ondotnega prebivalstva. Poslušalci so 
sledili njenim izvajanjem z velikim zanima« 
njem. 

Referat tov. Rauterjeve: Flere — Naša 
prva knjiga — je prečital zaradi odsotnosti 
predavateljice tov. Zavratnik. Referat je 
vsem zelo ugajal in so vsi izrazili željo, da 
bi hospitirali v I. razredu tovarišice, kar se 
bo oživotvorilo ob prvi priliki. Debata pa 
je zaradi odsotnosti avtorice odpadla. 

Slučajnosti: Na vprašanje tov. predsed« 
nika glede vpisovanja novincev, s 6. in 7. le« 
tom, pojasni tov. nadzornik, da se naj ravna 
po želji staršev. — Ker drugih želj in pred« 
logov ni bilo, zaključi tov. predsednik zbo« 
rovanje z iskreno željo, da bi vsi imeli ve« 
šele počitnice in se zdravi in čili povrnili na 
svoja mesta. 

Prihodnje zborovanje bo meseca sep« 
tembra v Radincih. 
K. Mavric, t. č. preds. A. Sterger, t. č. tajnica. 

+ POROČILO O ZBOROVANJU UČI* 
TELJSKEGA DRUŠTVA ZA ORMOŠKI 
OKRAJ, ki se je vršilo dne 5. maja 1930. ob 
9. uri v Ormožu. 

1. Statistika: Od 70 učiteljev(ic) v okraju 
je 67 članov našega društva in od teh je bilo 
navzočih 56 članov(ic), t. j . 83-5%. 

2. Situacijsko poročilo: Po otvoritvi je 
konstatiral predsednik odličen obisk današ« 
njega zborovanja, pozdravil vse navzoče ter 
še posebno na novo pristopivše: tov. Alberta 
Žerjava, tovarišico Bianko Posega in tov. Al« 
berta Slekovca in je nato podal situacijsko 
poročilo. Potem sta bila prečrtana in odobre« 
na zapisnika. Obravnavali so se došli dopisi. 

3. Poročila, a) Predsednik tov. Adolf Ro« 
sina poroča o seji širjega sosveta, ki se je 
vršila 26. aprila t. 1. in se je potem vršila o 
poročilu daljša debata, v katero je poseglo 
več tovarišev. 

b) Tovariš Rajšp Josip je poročal o ob« 
čnem zboru Učiteljskega doma v Mariboru 
in o Učiteljski gospodarski poslovalnici v 
Mariboru. Pojasnil je njeno obratovanje ter 
je ugotovil, da je imela UGP kljub svojemu 
komaj polletnemu poslovanju in kljub dej« 
stvu, da je do sedaj le četrtina šol Dravske 
banovine naročila le del šolskih potrebščin 
potom nje, že okoli 20.000 Din provizije, ki 
so jo izplačale razne tvrdke. Bodril je poseb« 
no šolske upravitelje, da v bližajočem se no« 
vem šolskem letu naročijo vse šolske potreb« 
ščine izključno potom UGP, da pa se je naj 
tudi ostalo učiteljstvo poslužuje za svoja pri« 
vatna naročila. 

Ako bi se tako vseh 834 šol Dravske ba« 
novine in vse učiteljstvo poslužilo UGP, bi 
le«ta že koncem leta 1930. razpolagala s pro« 
vizijo 100.000 do 200.000 Din, ki bi prišli v 
dobro naši organizaciji, osobito pa bi odlo« 
čilno pospešili gradnjo obeh naših Učitelj« 
skih domov. UGP je torej eminentne gospo« 
darske važnosti za našo organizacijo in to 
tem bolj, ker ne zahteva od učiteljstva niti 
pare, pač pa nekaj dobre volje, zavednosti 
in uvidevnosti! 

4. Šolska reforma. O načrtu gospodinj« 
sko«nadaljevalnih šol je predavala tov. A. 
Vadnjalova. Sledilo je splošno pritrjevanje. 
Predsednik poziva še ostale učiteljice naj se 
pridno udejstvujejo v tem pravcu in naj bodo 
učiteljice pravo žarišče za kulturno povzdigo 
naše žene. 

5. »Naš rod« in Mladinska Matica. Poro« 
čevalec za »Naš rod« in Mladinsko Matico 
je prečital statistiko naročnikov obeh publi« 
kacij in ugotovil, da je upad naročnikov 
kljub pričakovanju malenkosten. Odstotki 
pri prvi številki »Našega roda« znašajo 47, 
pri šesti pa 39. Število lanskih naročnikov 
Mladinske Matice znaša 442, letošnjih pa 416. 
Ad. Rosina, preds. VI. Porekar, tajnik. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO UJU ZA 
SODNI OKRAJ ŽUŽEMBERK je zborovalo 
dne 14. junija 1930. v Zagradcu. Navzočih 
28 članov, t. j . 93%. 

Predsednik tov. Mervar otvori zborova« 
nje ter pozdravlja navzoče članstvo, ki se 
je zbralo v tako obilnem številu in poroča o 
delu organizacije, ki je storila vse, kar je v 
njeni moči za dobrobit članstva. (Razgovor 
se je vršil). 

Za delegata v pokrajinsko skupščino v 
Novem mestu se izvolita tov. Mervar kot 

predsednik in tov. Hrovatova, za namestnico 
pa Mara Mervarjeva. 

Nato je predaval tov. Jankovič prav 
lepo in našim razmeram zelo prikladno o 
»izvenšolskem delu«. Pokazal je, kako naj 
učitelj dela izven šole, da bo imel kaj uspe« 
hov, pa tudi kakšen naj bo idealen prosvetni 
delavec sam, da bo mogel delati. Za lepo pre« 
davanje je žel tov. Jankovič vse priznanje in 
zahvalo. 

Tov. Korenčan pa je povedel zborovalce 
v duhu na potovanje po Češkoslovaškem, ka« 
mor je bil šel kot član učiteljskega pevskega 
zbora. Zelo zanimivo in skrbno sestavljeno 
predavanje so poslušali zborovalci z veliko 
pozornostjo in zanimanjem. Tov. predsednik 
se je tov. predavatelju najlepše zahvalil. 

Želeč vsem zborovalcem vesele počitnice, 
zaključi tov. predsednik lepo uspelo zboro« 
vanje. Odbor. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO LJUBLJA* 
NA=OKOLICA — zahodni del je zborovalo 
14. (junija 1930. ob VA0. uri na Vrhniki v Ro« 
kodelskem domu. 

Statistika: Učiteljstva v okraju 134, včla« 
njenih 127, navzočih 56, t. j . 44%.-

Pred zborovanjem je članstvo prisostvo« 
valo maši zadušnici za pok. tov. Milan Schiff« 
rerjem. , 

1. Zborovanje je otvoril s pozdravom 
članstva in navzočega pov. A. Skulja pod« 
predsednik tov. A. Urbančič, ker je bil pred« 
sednik Lampret uradno poklican v novomeški 
okraj za pregled tamošnjih šol. Predlaga, da 
se pošlje tov. Lampretu pozdrav in čestita 
k imenovanju. Sprejeto. Poda opravičilo tov. 
nadzornika, ki se zaradi službene zaposlenosti 
ne more udeležiti zborovanja. Čestita k po« 
roki tov. Zakrajšek«Malavašič in Fatur«Bohte. 

2. V lepem predavanju o Fleretovi prvi 
čitanki je tovarišica Alb. Zavašnikova pred« 
očjja lažji in zanimivejši način začetnega po« 
uka v čitanju. Fleretova čitanka ima, dasi po« 
polnoma ne ustreza, prednost, da se otroci 
po njej lažje priuče črkam in pridejo do in« 
dividualne pisave. »Naš rod« naj bi prinašal 
v oporo novemu načinu pouka kratke sestav« 
ke v kamenotisku z velikimi črkami. 

3. Pri čitanju dopisov se je razvila pred« 
vsem v zadevi izstopa celjskega društva ob« 
širna debata, ki je bila zaključena z izglaso« 
vanjem zaupnice poverjeništvu. 

4. O pravilniku k zakonu o narodnih šo« 
lah, ki bo poleg drugega končno rešil vpra« 
sanje o stanarini, kurjavi in nagradah je go« 
voril pov. A. Skulj in naglašal, da so izgledi 
za izboljšanje materialnega stanja učitelj« 
stva ugodni. Z novim uradniškim zakonom se 
pričakuje preureditev in izboljšanje prejem« 
kov posebno mlajšemu učiteljstvu. 

5. Delegatom za pokrajinsko skupščino 
so bili izvoljeni: Tovarišica Ribičič«Arrigler, 
Roža, tov. Michler Ivan in Vuk Slavko. Na« 
mestniki so tov. Schein Štefan, Pleško Ma« 
rija in Obersnu Petra. 

Za državno skupščino je delegat Zdrav« 
ko Mikuž, namestnik Lovše Anton. Delega« 
tom se dajo glede predlogov, ki pridejo v 
razpravo, striktna navodila. 

6. Sprejmejo se še naslednji predlogi: 
a) Pojasni naj se zadeva o zbirki za Jugoslo« 
vensko Matico. 

Ker je bilo učiteljstvo s povračilom iz« 
plačane stanarine jako prizadeto — naj se v 
bodoče nepravilno izplačane vsote povračajo 
v obrokih. 

c) Zaradi absolutne potrebe pripravljanja 
podeželskih otrok za vstop v srednje šole 
naj se izposluje za osnovne šole dovoljenje 
za izvenšolsko poučevanje. 
A. Urbančič, t. č. preds. Taučar, t. č. tajnik. 

+ ŠOŠTANJSKO UČITELJSKO DRU* 
ŠTVO je zborovalo dne 5. junija t. 1. v Ve« 
lenju. 

Včlanjenih 53, navzočih 34, t. j . 64%. 
Dnevni red: 1. Zapisnik zadnjega zboro* 

vanja. 2. Predavanje o »Domoslovju« (tov. 
Mlinšek). 3. Volitev delegatov za skupščino. 
4. Dopisi. 5. Slučajnosti. 

Ad 1. Zapisnik zadnjega zborovanja se 
po prečitanju odobri. 

Ad 2. Tov. Mlinšek opozarja v svojem 
predavanju na važno točko šolske reforme, 
namreč na spoznavanje otrokove domačije. 
Poudarja, da bi naj bila prva naloga učitelj« 
stva temeljito in vsestransko proučavanje 
šolskega okoliša, ker le tedaj bo mogel uči« 
telj res stopiti v ožji stik z otrokovo dušo ter 
poučevati domorodno in za življenje. V svo« 
jih izvajanjih pride poročevalec do sledečih 
ugotovitev: 

1. Današnja osnovna šola bo ostala otro« 
ku tako dolgo tuja, dokler ne bo pouk res 
domoroden. 

2. Tako imenovano domoznanstvo rii do« 
moznanstvo, ker učitelj otrokove domačije 
ne pozna ali je ne uvažuje. 

3. O kraju, v katerem človek najdaljšo 
dobo življenja preživi, se v šoli najmanje 
govori. ' 

4. Ne iztrgajmo deci domačije, ko jo 
sprejmemo v šolo, ampak govorimo čimveč 
o njej. 

Ad 3. Za delegate za letošnjo pokrajin« 
sko skupščino so bili izvoljeni sledeči tov.: 
Burdijan Fran, Kramer Fran; namestnika: 
Macarol Rudolf in Trobej Cilka. — Za dr« 
žavno skupščino: tov. Vrečko Martin; na« 
mestnik Burdijan Fran. 

Ad 4. Dopisi so se tikali izvečine pred* 
logov za skupščino, in je društvo tozadevno 
dalo delegatom sledeča navodila: 

1. Glede vprašanja prispevka za Učitelj« 
ski dom in potnine delegatom za skupščine 
smo že sklepali 

2. Smo v načelu za samoizobraževalne 
tečaje; udeležence naj podpre društvo. 

3. Predlog glede prispevka za pevski zbor 
si je članstvo po daljši debati osvojilo s 13 
glasovi proti 8. 



4. Članstvo se je izjavilo tudi za prispe« 
vek za Zvezo državnih nameščencev. 

5. Glede odločbe števila sekcij, se pušča 
delegatom proste roke. 

6. »Popotnik« naj ostane pod okriljem 
poverjeništva. V ospornih vprašanjih naj po* 
stopa poverjeništvo kot v zadnjem slučaju. 

7. Upravi »Našega roda« in Mladinske 
Matice naj se združita na način, kakor pred« 
laga tov. Mazi v Učit. Tovarišu«. 

Ad 5. Podpredsednik poda kratka pojas« 
nila o našem gmotnem vprašanju ter zaključi 
zborovanje, želeč vsem zdrave počitnice. 

Popoldne so si člani ogledali vzorne in 
obširne kurjerejne naprave grofice Herber« 
steinove, preostali čas pa prebili v prijetnem 
razpoloženju na vrtu gostilne Verdev v Ša« 
leku. 
Fr. Rejec, preds. J. Mlinšek, t. č. tajnik. 

+ UČIT. DRUŠTVO ZA OKRAJ SLO* 
VENJGRADEC je zborovalo dne 14. junija 
1930. v Slovenjgradcu. 

Statistika: Učiteljstva je v okraju 47, 
včlanjenih 40, navzočih 29, t. j . 72-5%. 

Situacijsko poročilo: Tov. predsednik je 
otvoril zborovanje s pozdravnim nagovorom 
na navzoče, posebno pa je pozdravil novopri« 
stopivša člana Kožar Ano in Pahor Antona 

ter podal nato poročilo o položaju v organiza« 
ciji, delu poverjeništva za pravilnik in za iz* 
boljšanje gmotnega položaja učiteljstva. 

1. Došli dopisi so bili prečrtani in se je 
sklenilo sledeče: 1. Prispeva se mesečno 
1 Din za Učiteljski dom v Ljubljani in v Ma* 
riboru. 

2. Delegati naj se plačujejo iz društvene 
blagajne. 

3. V počitniških izobraževalnih tečajih 
naj se poleg teorije vrši tudi praksa. 

4. Prispeva se za učiteljski zbor iii za 
Zvezo državnih nameščencev še nadalje. 

5. Udruženje naj tvori 9 sekcij, ki bi se 
krilc s teritorijem banovin. 

6. Društvo je za združitev »Našega roda« 
z Mladinsko Matico, tako da bi naročniki za 
mesečno 2 Din prejeli 8 številk »Našega ro* 
da« in knjige Mladinske Matice. 

Tov. Gobec je poročala o sejah ožjega 
in širjega sosveta; o poročilu se je razvila 
živahna debata. 

Za pokrajinsko, kakor tudi za državno 
skupščino, je bil poleg predsednika izvoljen 
za delegata tov. Zehrer Vilibald, za namest* 
nika pa tov. Mrovlje Slavko in Šinigoj Asta. 

Samoizobraževalna sekcija: Tov. Gobec 
poroča o delovanju dekliškega krožka v Slo* 
venjgradcu, katerega se je udeleževalo po* 
vprečno 22 članic. 

Slučajnosti: Izdela naj se statistika izven« 
šolskega delovanja učiteljstva v okraju. 

Prihodnje zborovanje se vrši prvo soboto 
v mesecu oktobru v Slovenj gradcu. 
Kopač Leopold, s. r., Cilenšek Vinko, s. r., 

t. č. vpredsednik. t. č. tajnikov nam. 

+ ZAPISNIK O ZBOROVANJU UČI. 
TELJSKEGA DRUŠTVA ZA RADOVLJI* 
ŠKI OKRAJ z dne 12. maja 1930. pri Sv. Kri* 
žu nad Jesenicami. 

I. Statistika: Število učiteljstva v okraju 
130, včlanjenih 101, navzočih 40, t. j . 30-76%. 

II. Predsednik otvori zborovanje in pre* 
ide na dnevni red. 

a) Prečita se dopis poverjeništva UJU 
o osnutku pravil. Društvo je že sklenilo svoj 
predlog leta 1929. v Kranjski gori ter vztraja 
na Zvezi slovenskega učiteljstva ter odklanja 
osnutek poverjeništva UJU Ljubljana in cen* 
trale Beograd. Soglasno sprejeto. 

b) Sklene se, da se plačujejo delegati iz 
društvene blagajne, ker je za društvo ce« 
ne j še. 

c) Prispevki mesečno po 1 Din za Uči« 
teljske domove se odklonijo. 

III. Samoizobrazba. Kmetski stan, kmet* 
sko nadaljevalno šolstvo in učiteljstvo — 
predaval tov. Žagar. 

IV. Slučajnosti. Sklene se, da se vrši pri« 
hodnje zborovanje na Bledu dne 18. junija 
1930. 
St. Žagar, t. č. preds. Ivan Žagar, t. č. tajnik 


